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شغل معلمان همان شغل خداست
لُماتِ إلیَ النُّورِ  « همین سِمَت معلمی    »الله ُ وَلیُّ الذَّینَِ آمَنُوا یخُْرِجُهُمْ مِنَ     الظُّ
است. خدای تبارک و تعالی این سِمَت را به     خودش نسبت می دهد که خدای تبارک 
و تعالی ولیّ مؤمنین است؛ و آنها را از ظلمات     اخراج می کند به سوی نور. و معلم اول 
خدای تبارک و تعالی است ...   شما معلمین یک شغل بسیار شریف دارید که همان 
شغل الله است.                  صحیفه امام؛ ج9؛ ص291 | قم ؛ 27 مرداد 1358 

نگاهیبهدیروزنامههایزنجیرهای

اروپا به جای عمل کردن به تعهدات برجامی
عکس یادگاری می گیرد

سرویس سیاسی ـ
روزنامه اعتماد دیروز در یادداشتی با عنوان »کمی تعهد ما را بس« نوشت: »در بیست و چهارمین نمایشگاه 
بین  المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی ایران، به چشم خود سندی را دیدم که یکی از مقامات آمریکایی 
به شرکت چینی که قرار بود در نمایشگاه تهران شرکت کند، نامه ای رسمی و چند صفحه ای ارسال کرده و 
مخاطرات تحریمی حضور در تهران را به آنها یادآور شده است. مطلع شدم که آمریکایی ها اسامی شرکت های 
متقاضی حضور در نمایشگاه تهران را از سایت نمایشگاه استخراج کرده و یک به یک فشار آورده اند تا به ایران 
نیایند. در مقابل تحریم های نفتی آمریکا که از دیروز برقرار شده است، باید هوشمند، هدفمند و زیرک ایستاد.«

رضا زندی در ادامه این یادداشت آورده است: »بعد از مراسم افتتاحیه نمایشگاه، سفیر هلند را دیدم که 
با وزیر نفت ایران دست داد و عکس یادگاری گرفت. همین کار را از سفارت انگلستان هم تکرار کردند. اما 
نه شرکت انگلیسی ـ هلندی رویال داچ شل به نمایشگاه تهران آمده بود نه اروپایی های قابل اعتنای دیگری. 
البته شرکت های روسی و چینی هم در نمایشگاه رویت نشدند. با صدایی بلند باید به اروپایی ها و سایر کشورها 

گفت که ما عکس یادگاری نمی خواهیم. کمی تعهد به امضای برجامی تان ما را بس!«
نویسنده به عدم رویت شرکت های روسی و چینی در این نمایشگاه  اشاره کرده و این در حالی است که 
در اخبار مرتبط با نمایشگاه و شرکت های خارجی حاضر در آن، نام چین و روسیه نیز دیده می شود و والری 
دلگونوف، نماینده شرکت تات نفت روسیه در این نمایشگاه در گفت وگو با خبرنگار شبکه اطلاع رسانی نفت 

و انرژی شانا اعلام کرده که این شرکت بدون هیچ ترسی در ایران حضور دارد.
تقلا برای گران کردن پایتخت و سرپوش گذاشتن بر کارنامه خالی

روزنامه همدلی در گزارشی با عنوان »خزانه خالی شهرداری« نوشت: »دخل و خرج شهرداری تهران به 
هم نمی خورد.« خبر پیشی گرفتن خرج شهرداری بر دخل آن را دیروز شهردار تهران در حاشیه ششمین 

همایش پیاده روی بازنشستگان شهرداری تهران، عنوان کرد.«
این روزنامه زنجیره ای در ادامه نوشت: »البته این برای اولین بار نیست که مقام های بلند پایه شهرداری 
تهران از جیب خالی بزرگ ترین نهاد شهری سخن می گویند. سازمان عریض و طویل شهرداری سالهاست 

با مشکل بی پولی دست به گریبان است.«
»خزانه خالی« اسم رمز طیف مدعی اصلاحات برای گران کردن پایتخت و سرپوش گذاشتن بر کارنامه 

خالی است.
مدعیان اصلاحات از اولین روزی که صندلی های شورای شهر تهران را در اختیار گرفته اند، بر طبل گران 
کردن پایتخت می کوبند. این طیف مصمم است که پروژه گران سازی یا بهتر بگوییم گرانفروشی شهر تهران 
را به بهانه های مختلف از جمله ادعای خالی بودن خزانه شهرداری به اجرا بگذارد.یکی دیگر از دلایل مطرح 

کردن ادعای خزانه خالی شهرداری نیز سرپوش گذاشتن بر کارنامه خالی این نهاد است.
تغییر بحران آفرین!

روز گذشته روزنامه ایران )ارگان دولت( گزارشی با عنوان »نقشه راه انتخابات؛ استانی – تناسبی« منتشر 
کرد. این گزارش با رویکردی مثبت به این موضوع پرداخته بود که البته به این دلیل که دولتمردان در حاشیه 

جلسه هیئت دولت از آن حمایت کرده بودند چندان دور از انتظار نبود.
روزنامه شرق اما تیتر »اصلاحی که بحران می آفریند« را برای مطلب خود برگزیده بود که از نگاه انتقادی 
شــرق به این موضوع حکایت می کرد. در بخشــی از این مطلب که گفت وگویی با یک کارشناس نظام های 
انتخاباتی است؛ آمده: »این طرح مثل درشکه ای است که دو موتور در دو جهت دارد. نمی توانید با دو منطق 
متفاوت یک الگو را طراحی کنید. ممکن است باعث نزاع و تنش بین شهرها شود. به فرض کل شهر به یک 
نامزد رای می دهند مثلا در شهرستان فسا 80درصد مردم به یک شخص رای می دهند. آن شخص در استان 

رای نمی آورد. فردی که حداقل 15درصد آرا را به دست آورده به مجلس راه پیدا می کند.«
در ادامه جملات بالا آمده است: »این اتفاق تنش های قومی را به شدت زیاد می کند چرا که حوزه فرعی 
حفظ شــده اســت. از سوی دیگر ممکن است رقابت ها تشدید شــود؛ مثلا دو شهر با هم کشمکش داشته 
باشند. در این شرایط براساس این طرح اگر انتخابات برگزار شود مردم از واژه تناسبی به وحشت می افتند.«

لازم به یادآوری اســت که روزنامه کیهان نیز در شــماره دیروز )شنبه( و همچنین هفته گذشته ضمن 
انتشــار مصاحبه و یادداشــت هایی به نقد طرح نظام انتخاباتی مورد  اشاره پرداخت. به نظر می رسد چنانکه 
در مصاحبه شرق نیز آمده تناقض هایی که در این طرح وجود دارد مهم ترین چالش بر سر اجرای آن باشد.

زنجیره ای ها آشی را که خود پخته اند  فراموش کرده اند!
روزنامه رنجیره ای آفتاب یزد در حدود 10 خبر، یادداشت و گزارش، مشکلات اقتصادی مانند گرانی، فقر، 

بازار کار، گرانی کاغذ و... را تیتر کرده و باز هم به انتقادات تاکتیکی روی آورده است.
این روزنامه مدعی اصلاحات در یادداشــت صفحه اول خود به قلم ســردبیر آورده است: »قاطبه آقایان 
مردم را نمی فهمند چون از چگونگی زندگی آنان خبر ندارند. حتی پیشنهاد دادم فقط 6 ماه با حقوق یک 
کارگر به معنای واقعی کلمه زندگی کنند تا متوجه شوند چه مصائبی به همراه دارد حقوق کف وزارت کار.... 

حال مردم واقعا خوب نیست با حرف هم درست نمی شود این حال بد.«
گفتنی اســت، روزنامه های مدعی اصلاحات که در برجام کاسه داغ تر از آش شده بودند و به به و چه چه 
می کردند، »دلار هزار تومانی« نشان می دادند، هیچ گاه فکر نمی کردند که نتیجه این توافق هسته ای وضعیت 
امروز باشــد. حالا هم به جای آنکه پاســخگوی اقدامات خود در حمایت از برجام باشند دست به انتقادات 

تاکتیکی زده اند تا بگویند راه ما از دولت جداست!
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در پایان ماه پربرکت شعبان و در آستانه ماه مبارک رمضان قرار داریم؛آ نها که 
اهل سیر و سلوکند، سال عبادي و اخلاقي خود را از اوّل ماه مبارک رمضان شروع 
مي کنند و ماه شعبان، آخر سال آنهاست و تمام سعي و کوشش آ نها این است که 
در آخر سال همه حقوق الهي را از عهده خود خارج کنند که با یک احرام پاک وارد 
ماه مبارک رمضان بشــوند. در بعضي از تعبیرات دیني آمده که صراط مستقیمي 
که ما مأموریم آن را طي کنیم ،هم باریک تر از مو هست، هم تیزتر از شمشیر که 
یْفِ«؛]1[ یعني معرفت آن از شناخت و دیدن  عْرِ وَ أحََدُّ مِنَ السَّ صراط »أدََقُّ مِنَ الشَّ
موي باریک دشوارتر است و عمل به آن از رفتن روي لبه شمشیر تیز دشوارتر، این 
در روایات ما هست. با این حال در همین »صلوات شعبانیه« مي خوانیم که از ذات 
اقدس الله مسئلت مي کنیم، طریق پیغمبر و اهل پیغمبر براي ما یک راه وسیع و 

باز باشد )طریق مهیع(.
اگر صراط، باریک تر از موست چطور میدان وسیع است و اگرعمل به این کار 
رْناَ القُْرْآنَ(]2[ این  از رفتن روی لبه شمشــیر تیز دشوارتر است چرا فرمود: )لقََدْ یسََّ
دین، سهل است؟ این سؤال همراه با بعضي از سؤال هاي دیگر یکجا طرح مي شود 
و یکجا جواب داده مي شود. پس صراط از نظر معرفت شناسي باریک تر از موست و 

از نظر عمل، دشوارتر از رفتن روي لبه تیز شمشیر.
شرایط عبور آسان از پل صراط

 در منزل زید بن أرقم که محفل قرآني بود از وجود مبارک پیامبر)ص( عرض 
(؛]3[ آن روز پنجاه هزار  شــد، قیامت را که خدا در قرآن فرمود: )خَمْسینَ ألَفَْ سَنَهًٍْ
سال است »مَا أطَْوَلَ هَذَا الیَْوم«، چه روز طولاني است؟! وجود مبارک حضرت در 
پاسخ این سائل گفت: قسم به ذات اقدس الله که جانم در دست اوست این پنجاه 
هزار سال براي مؤمن به اندازه وقت یک نماز است]4[، یک نماز چهار رکعتي با همه 
تأنیّات آن ممکن اســت ده دقیقه وقت بخواهد؛ چطور این پنجاه هزار سال براي 
بعضي ها ده دقیقه است؟ چطور آن لبه تیز براي یک عده سهل و روان است؟ چطور 
آن موي باریک براي یک عده میدان وســیع است؟ سرّش آن است که امور مادي 
اگر اضافه اي داشتند به اصطلاح، متواقفهًْ الأطراف است؛ ولي همین امور نسبت به 
معارف ،متخالفهًْ الأطراف مي شود. اضافه هاي متوافقهًْ الأطراف اضافه هایي است که 
دو طرفش یک سنخ است مثل اضافه اخوّت، اضافه مساوات، اضافه مواسات، اضافه 
مقابله؛ اگر آن دیوار با این دیوار مقابل است، این هم مقابل اوست، اگر آن دیوار از 
این دیوار دور است، این هم از آن دور است، اگر این دیوار به آن دیوار نزدیک است، 
آن دیوار هم به این دیوار نزدیک است؛ قُرب و بعُد این طور است، مساوات این طور 

است، مواسات این طور است، به اینها اضافه متوافقهًْ الأطراف مي گویند.
خداوند؛ حائل بین ما و خود ما

اضافه متخالفهًْ الأطراف مثل ابوّت و بنُوّت که یکي پدر است یکي پسر، اضافه او 
پدري است، اضافه این پسري است. در امور مادي اگر چیزي به چیزي نزدیک بود 
آن هم به این نزدیک است؛ اما ممکن نیست چیزي به چیزي نزدیک باشد و آن 
از این دور باشد؛ ولي در معارف، در امور معنوي این طور است که »الف« به »باء« 
نزدیک است »باء« از »الف« دور، ذات اقدس الله به همه نزدیک است :)وَ إذِا سَألَکََ 
عِبادي عَنِّي فَإنِيِّ قَریبٌ(]5[ نه تنها )قَریبٌ( که در سوره مبارکه »بقره« است بلکه 
در ســوره مبارکه »واقعه« فرمود: )وَ نحَْنُ أقَْرَبُ إلِیَْهِ مِنْکُمْ وَ لکِنْ لا تبُْصِرُونَ(]6[ یا 
در بخش هاي دیگر فرمود من به انسان از رگ گردن او نزدیک تر هستم: )مِنْ حَبْلِ 
الوَْریدِ(.]7[ در بخش چهارم فرمود: من به انســان از خود انسان نزدیک تر می باشم: 
)وَ اعْلمَُوا أنََّ الَلهّ یحَُولُ بیَْنَ المَْرْءِ وَ قَلبِْهِ؛ بدانید خداوند میان انسان و قلب او حائل 
می شود(]8[ حقیقت ما همان قلب ماست. اگر قدرت الهي بین ما و خود ما فاصله 
اســت قبل از اینکه ما خودمان بفهمیم در قلبمان چه گذشت، او مي فهمد؛ براي 
اینکه اگر او حائل بین ما و قلب ماست، قلب که منظوراز آن این دستگاه پالایش 
خون نیست؛ اگر درباره منافق و امثال منافق گفته شد: )في  قُلُوبهِِمْ مَرَضٌ(]9[ منظور 
این قلب)صنوبری( نیست. اگر خدا بین ما و قلب ما فاصله است؛ یعني طبق روایتي 
که مرحوم کلیني نقل کرد ما اجوف هستیم. انسان، صمد نیست،مُصْمَت نیست؛ 
پرُ نیست درون تهي است، اگر درون تهي است درونش را قدرت غیب پر کرده. ذات 
اقدس الله صمد است جاي خالي ندارد ،چیزي خالي نیست؛ ولي ما درونمان تهي 
اســت. این روایت که مرحوم کلیني نقل کرد این است که »لِأنََّ المَْخْلُوقَ أجَْوَفُ 
مُعْتَمِل «]10[ درون ما پرُ نیســت، درون ما براي خود ما نیست ،پر نیست ما صمد 
نیستیم، بلکه ما اجوف هستیم؛ لذا در سوره مبارکه »انفال« فرمود: )وَ اعْلمَُوا أنََّ الَلهّ 
یحَُولُ بیَْنَ المَْرْءِ وَ قَلبِْهِ( تمام مخزن فکري و علمي مان قلب ماست. اگر ما بخواهیم 
بفهمیم چه اندیشیدیم قبل از اینکه ما بفهمیم او مي فهمد. آیا ما اوّل مي فهمیم 
بعد خدا ـ معاذالله ـ یا ما و خدا با هم در یک رتبه مي فهمیم که هر دو باطل است 
یا او اوّل مي فهمد بعد ما »و هو الحق«.پس بین ما و خود ما قدرت او فاصله است، 
ما اگر بخواهیم رابطه خود را با خدا بررسي کنیم آنها که الهي نمي اندیشند، طبق 
بیــان قرآن کریم )ینُادَوْنَ مِنْ مَکانٍ بعَیدٍ(؛]11[ خیلي از خدا دورند، اما خدا به آنها 
نزدیک است، پس مي شود در امور معنوي از یک طرف دوري باشد از طرف دیگر 
نزدیکي:)هُوَ مَعَکُمْ أیَنَْ ما کُنْتُمْ(؛]12[ هر جا باشند ذات اقدس الله با آنها هست. این 
اضافه ها در امور معنوي متوافقهًْ الأطراف نیست، متخالفهًْ الأطراف است، از باب تشبیه 
معقول به محسوس. مي بینید اگر کسي بصیر و بینا باشد در کنار یک بصیر و بیناي 
دیگر قرار بگیرد، هر دو به هم نزدیکند؛ ولي اگر یک کسي برادري، مسافري داشته 
باشــد و سالیان متمادي از او دور است و محروم، همیشه به انتظار اوست، او حالا 
آمده کنارش نشسته؛ ولي این نابیناست او را نمي بیند، آن برادر نسبت به این نزدیک 
است و این همچنان آه مي کشد و خود را از او دور احساس مي کند ،چون نابیناست. 
مي شود در بعضي از امور »الف« به »باء« نزدیک باشد ولي »باء« از »الف« دور, در 

امور معنوي این طور ممکن است.
به ما فرمودند ذات اقدس الله به شما نزدیک است، قُرب الهي نسبت به مؤمن و 
کافر که فرق ندارد. در جریان موسي و هارون)سلام الله علیهما( فرمود: )اذْهَبا إلِي  
فرِْعَوْنَ إنِهَُّ طَغي(،]13[ )إنِنَّي  مَعَکُما أسَْمَعُ وَ أرَي(؛]14[ من با تو موسي، با تو هارون، با 
فرعون هر سه هستم، در محفل مذاکره شما من آنجا حضور دارم. بنابراین در امور 

معنوي ممکن است که از یک طرف قُرب باشد از طرف دیگر بعُد.
حجت بودن قول و فعل ائمه)ع( برای ما

در جریان صراط هم همین طور اســت. درک دین کار آســاني نیســت، آن 
ظرایف دین کار آســاني نیســت، از مو باریک تر است ودرخصوص عمل به آن هم 
اگر انســان بخواهد عادلانه رفتار بکند خیلي ســخت اســت. اما در این »صلوات 
شــعبانیه« از ذات اقدس الله مســئلت مي کنیم که اهل بیت این راه را به سرعت 
رَاطُ الأقَْوَم«)شمایید شاهراه استوار  مي روند اینها خودشــان راه هستند: »أنَتُْم الصِّ

]و درست[ (؛ ]15[  یعني ما یک راه دیگري داریم که اینها آن راه را مي روند یا شریعت 
را از اینها مي فهمیم اگر قول معصوم حجّت است، فعل معصوم حجّت است، تقریر 
معصوم حجّت است، ما یک قانون نوشته اي داریم که برنامه هاي علي و اولاد علي را 
با آن تطبیق مي کنیم، برنامه هاي پیغمبر)ص( را با آن تطبیق مي کنیم ما که قبلًا 
برنامه اي نداشتیم، برنامه را از همین ها مي گیریم، قول اینها، فعل اینها، سنّت اینها 
رَاطُ الأقَْوَم« اینها که صراط ند راه را  براي ما حجّت اســت؛ لذا مي گوییم: »أنَتُْم الصِّ
عاً«  به آساني طي مي کنند، اگر کسي با اینها باشد »وَ اجْعَلهُْ ليِ شَفِیعاً« یک؛ »مُشَفَّ

دو؛ »وَ طَرِیقاً إلِیَْکَ مَهْیَعا«؛ ]16[ سه. درخواست شفاعت مي کنیم.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( 
در جلسه درس اخلاق؛ 95/3/6 

مرکز اطلاع رسانی اسرا 
ــــــــــــــــــــــــــــ

]1[. الکافي)ط ـ الإسلامیهًْ(، ج8، ص312.     ]2[. قمر، 17 و 22.
]3[. معارج، 4 .                                       ]4[. بحار الأنوار،ج 7، ص123. 

]5[. بقره، 186  .                                     ]6[. واقعة، 85.
]7[. ق، 16.                                           ]8[. انفال، 24.

]9[. بقره، 10.                                         ]10[. الکافي)ط ـ الإسلامیهًْ(، ج1، ص110.
]11[. فصلت، 44 .                                  ]12[. حدید، 4.
]13[. طه، 43 .                                      ]14[. طه، 46.

]15[. من لا یحضره الفقیه، ج2، ص612.
]16[. مصباح المتهجد، ج2، ص829

* خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود. 

خداوند؛ نزدیک تر از جان به ما

نگاهی به زندگی ساده و معنوی
 طلبه شهید همدانی

سرویس سیاسی-
پدر شهید که معتقد است پسرش در راه 
دین به ارباب بی کفنش آقا امام حســین)ع( 
پیوسته اســت، روضه می خواند و می گوید: 
»وقتی شهید شــد روزه بود... قبلا شهید 
می گفت وقتــی که می خواهی از خانه خارج 
شــوی بگو فــالله خیر حافظــا و هو ارحم 
الراحمین ... ولی آن روز که می خواســت از 
 خانه خارج شود به جای این آیه مدام می گفت

 لا اله الا الله«.
چند ســاعت پس از شهادت طلبه همدانی به 
دست یکی از  اشرار سابقه دار همدان بود که تصاویری 
از پیکر غرق در خون وی در شبکه های مجازی دست 
به دست شــد و با داغی که به دل های آگاه عموم 
ایرانیان و به ویژه مؤمنین و طلاب انقلابی نهاده بود، 
هشتگ طلبه همدانی، شهادت و شهادت طلبی در 

فضای مجازی داغ شد.
از میــان تمام عکس های مربوط به شــهادت 
مصطفی قاسمی، امام جماعت مسجد حاج کربعلی 
همدان، صحنه پیکر در خون غلتیده او بیشتر از همه 
خودنمایی می کرد، خون شهید، عبای رنگ باخته و 
کفش کهنه او آنچنان حاکی از مظلومیت شهید بود 
که فضای سنگینی از تألم و تأثر را در دنیای حقیقی 

و مجازی حاکم کرد.
پس از آن بود که تصاویری از منزل شهید در 
فضای مجازی منتشر شد که حال و هوای خانواده 
او و سه کودک یتیمش را نشان می داد. عکس هایی 
از آه و شــیون ها و خانه ساده شهیدی که قلب هر 

انسان آزاده ای را به درد می آورد.
ســرانجام در آشــفته بــازار شایعه ســازی و 
نفرت پراکنــی و در آوردگاه نوین مجازی، مردم و 
دوســت داران روحانیت که در جنگ و ســیل و ... 
از عمامه هــای خاکی و گِلی تا عمامه های خونی را 
نظاره گر بوده اند در مراسم تشییع پیکر حجت الاسلام 

مصطفی قاسمی سنگ تمام گذاشتند.
همسایگان، خویشان و دوستان شهید می گویند؛ 

حجت الاسلام مصطفی قاسمی که به دست یکی از 
 اشرار سابقه دار در همدان به شهادت رسید، مؤمن بود 
و مردمی، آرام بود و باوقار، محجوب بود و محبوب.

درددل خانواده شهید 
طلبه مظلوم همدانی 

»پدرم اصلًا جور دیگری شده بود، او به قدری 
بزرگ بود که دیگر ایــن دنیا جایش نبود. تحمل 
این دنیا را نداشت و این دنیا برایش خیلی کوچک 
شــده بود... هر جا که می رفت می گفت دلم تنگ 
است! پدرم اگر شهید و همنشین حضرت علی)ع( 
و حضرت زهرا )س( نمی شــد تعجب می کردیم.« 
این ها بخش هایی از درددل خانواده شــهید طلبه 
مظلــوم همدانی با مردم اســت که ویدئوی آن در 

فضای مجازی منتشر شده است.
وقتی حرف های آنان را می شنوی، تازه متوجه 
خواهی شد که مردان خدا چگونه »مَحرم« می شوند 

و »اهل خبر«. 
پدر شهید: آن  روز مدام می گفت »لا اله الا الله«

شهیدم روزه بود
تمام حرف خانواده شهید طلبه همدانی مصطفی 
قاسمی در محله معمولی و حاشیه شهر همدان، این 

است که او »اهل خدا« بود و »مشتاق شهادت«. او 
دائم در نماز بود )الذَّین هم علی صلاتهم دائمون( و 
»همه جا غیرخدا یار نمی دید«. پدر شهید که معتقد 
است پسرش در راه دین به ارباب بی کفنش آقا امام 
حسین)ع( پیوسته است، با  اشک در چشم و غمی که 
در صدایش موج می زند، روضه می خواند و می گوید: 
»وقتی شهید شد روزه بود... وضو گرفته بود که از 
خانه خارج شود، پسرش از او خواست که نرود. قبلا 
شهید می گفت وقتی که می خواهی از خانه خارج 
شــوی بگو فالله خیر حافظ و هو ارحم الراحمین ... 
ولی آن روز که می خواســت از خانه خارج شود به 

جای این آیه مدام می گفت لا اله الا الله«.
مادر شهید: پسرم در خون دست و پا زد

و مادر شهید هم که گویی سنگین ترین غم دنیا 
را بر سینه دارد، با صدای جانسوزی می گوید: »پسرم 
مظلومانه جان داد... پسرم در خون دست و پا زد... 
دعا می کردم که عاقبت به خیر شود نمی دانستم که 

این طور از دستش می دهم.«
از بس که نماز قضا خوانده بود
 پوست انگشت هایش رفته بود

دختــر شــهید می گوید: »پــدرم خمس 

کوچک تریــن چیزی که وارد خانه می شــد را 
هم داد. اهــل رعایت بود. تمــام دارایی پدرم 
کتاب هایش بــود... در وصیتنامه چند ســال 
پیشش هم نوشته که کتاب هایم را بفروشید و 
خرج خودم بکنید. پدرم دارایی زیادی نداشت 
و زندگی اش از نماز قضا به دست می آمد.« یکی 
از اقوام او نیز می گوید آن شهید »از بس که نماز 
قضا خوانده بود پوست انگشت هایش رفته بود... 
با روزه قضا گرفتن و نماز قضا خواندن جهیزیه 

دخترش را جور کرد.«
دختر شهید: شایعه پراکنان را حلال نمی کنیم

تمام اینها بــه کنار، جایی دختر شــهید 
می گوید: »پدرم زندگی ساده ای داشت. شهادت 
پدرم برای ما افتخار است اما آنهایی که در فضای 
مجازی به ما تهمت می زنند را حلال نمی کنم. این 
حرف ها و جهاد  نکاح که گفته اند همه اش دروغ 
است و ما کسانی که این حرف ها را زدند حلالشان 

نمی کنیم... ما از خون شهیدمان نمی گذریم.«
به کدام گناه؟

برادر شــهید هم که ماننــد اهالی محل و 
افکار عمومی هنوز این اتفــاق را باور نکرده  و 
هیچ دلیل منطقی برای این رفتار ندیده است، 
می گوید: »از آن موقع تا الان هی سؤال کرده ام 
به چه گناهی؟ فقط فکر اینم که به چه گناهی؟ 
برادرم مظلوم بود. یکی از خصوصیاتش این بود 
با اینکه خودش فقیر بود و خانه قبلی اش کنار 
جاده بود و در یک زیرزمین هم زندگی می کرد 
اما هر وقت فقیری به او رجوع می کرد غیرممکن 

بود که او را رد کند.«
مرور حال و هوای زندگی شهید و گفته های 
دیگران در مورد او گویای واقعیتی مبرهن است 
که آری »راه حق تنگ است چون سمّ الخِیاط/ 
ما مثال رشــته یکتا مي رویم/ خوانده اي انا الیه 
راجعــون/ تا بداني که کجاهــا مي رویم/ اي کَه 
هســتي ما! ره را مبند/ ما بــه کوه قاف و عنقا 

مي رویم«

مادر شهیدان علی و حسن طهرانی مقدم  که جان خود را در دوران دفاع مقدس و در مسیر 
اقتدار موشکی کشور فدا کرده بودند، به دیدار فرزندان شهیدش رفت.

شهید علی طهرانی مقدم پسر کوچکتر این خانواده مصادف با ظهر عاشورا در 18 آبان سال 1359 و در 
حالی که تنها 18 سال سن داشت در جبهه سوسنگرد به شهادت رسید و حسن طهرانی مقدم دیگر شهید 

نام آور این خانواده پدر صنعت موشکی ایران است که 21 آبان 1390 به شهادت رسید.
رهبر معظم انقلاب در پیامی که برای شهادت شهید طهرانی مقدم صادر کرده بودند، ایشان را »سردار 
عالی قدر«، »دانشــمند برجسته« و »پارســای بی ادعا« توصیف کردند که فقدان ایشان »واقعیتی تلخ و 

اندوهبار« بود.
 مراســم تشییع مرحومه حاجیه خانم »فاطمه داوود دخت جلیلی« امروز از مقابل منزل وی برگزار 

خواهد شد.
دیروز همچنین برخی از مسئولان کشوری و لشکری از جمله رئیس قوه قضائیه، رئیس مجلس شورای 
اسلامی، فرمانده سپاه پاسداران، رئیس سازمان بسیج مستضعفین، فرمانده ناجا، رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح، سردار سرلشکرمحمد علی جعفری، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، رئیس شورای شهر تهران 

و برخی دیگر از مسئولان با صدور پیام هایی در گذشت مادر شهیدان طهرانی مقدم را تسلیت گفتند.

مادر شهیدان »طهرانی مقدم« دعوت حق را لبیک گفت

همایش تجلیل از یاوران چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی و تبیین بیانیه گام دوم 
انقلاب، چراغ راه تلاشگران عرصه مراسم و 
مناسبت ها در باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس برگزار شد.
دیروز همایــش تجلیل از یــاوران چهلمین 
ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی و تبیین بیانیه 
گام دوم انقلاب، چراغ راه تلاشگران عرصه مراسم 
و مناســبت ها در باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس تهران برگزار شد. بنا بر این گزارش، تجلیل 
از دستگاه های عضو کمیته های مختلف چهلمین 
سالگرد بزرگداشت پیروزی انقلاب اسلامی، تبیین 
رهنمودهای مقام معظم رهبری در زمینه تشریح 
دقیق و درســت دســتاوردهای چهل ساله نظام 
جمهوری اسلامی یکی از مهم ترین اهداف برگزاری 
این همایش بود. این گزارش می افزاید ستاد عالی 
کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور به عنوان 
مسئول کمیته مساجد چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی یکی از دستگاه های فعالی است که 
در همایش تجلیل از یاوران چهلمین سالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی مورد تجلیل قرار گرفت.
آیت الله علی جنتــی، رئیس مجلس خبرگان 
رهبری که در این همایش به ســخنرانی پرداخت 
در بخشی از سخنانش گفت: خداوند ما را در میدان 
نبــرد پیروز کرد و در جنگ نرم، جنگ اقتصادی و 
جنگ فرهنگی نیز همیــن کار را می کند. قدرت 

خداوند تصور ناشدنی است. این خداوند بود که مردم 
ما را در روز بیســت و دو بهمن سال گذشته با این 
حد گرفتاری های اقتصادی و تحریم های دشمنان 
به میدان آورد به طوری که حضور مردم بیشــتر از 
سال های گذشته بود. دل در دست خدا است او است 

که دل ها را محکم می کند یا می لرزاند.

جنتی در بخشی دیگر از سخنانش تاکید کرد: 
خودمان باید دلگرم باشــیم و مــردم را نیز دلگرم 
کنیم. عده ای که اصرار دارند مردم را دلسرد کنند، 
قدرت خداوند را قبول ندارند زیرا خداوند می فرماید 

از دشمن نترسید بلکه از من بترسید.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور نیز در این 
همـایـش به سخنرانی پرداخت و گفت: دشمنان 
ادعــا می کردند که مردم ایران چهلمین ســالگرد 
انقلاب شــان را نخواهند دید ولی به کوری چشم 
آنها  این ســالگرد باشکوه تر و عظیم  تر از سال های 
قبل برگزار شد. همچنین دشمنان قصد داشتند تا 
13 آبان را  تبدیل به یک جریان تنشی بزرگ علیه 
انقلاب اسلامی کنند ولی این مراسم تبدیل به یک 

جریان بزرگ علیه آنها شد.
در این مراسم با اهدای تابلو فرشی از رحمانی 
فضلی وزیر کشــور تقدیر به عمل آمد. همچنین 
از خبرگزاری های فارس، ایسنا، شبستان، تسنیم، 
باشگاه خبرنگاران و تعدادی از رسانه های تصویری از 
جمله صداوسیما جمهوری اسلامی به وسیله اهدای 

لوح تقدیر، تجلیل به عمل آمد.

در همایش تجلیل از یاوران انقلاب اسلامی

آیت الله جنتی: عده ای اصرار دارند مردم را نسبت به انقلاب دلسرد كنند

سخنگوی شــورای نگهبان با اشاره به 
اینکه مصوبه مربوط به اصلاح قانون انتخابات 
مجلس هفته گذشته در دستور کار بود که به 
دلیل طولانی بودن مصوبه نتوانستیم آن را به 
اتمام برســانیم، گفت: این مصوبه در دستور 
بررسی است و این هفته پنج شنبه جلسات 

فوق العاده ای را برگزار خواهیم کرد.
عباسعلی کدخدایی در نشست خبری درباره 
مصوبه اصــلاح قانون انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی، اظهار داشت: این مصوبه مربوط به اصلاح 
قانون انتخابات مجلس هفته گذشته در دستور کار 
بود که به دلیل طولانی بودن مصوبه نتوانستیم آن 

را به اتمام برسانیم.
به گزارش فارس، ســخنگوی شورای نگهبان 
ادامه داد: قرار است جلسات فوق العاده ای به دلیل 
حساسیت موضوع و طولانی بودن مصوبه برگزار شود. 
کدخدایی بر همین اســاس افزود: تلاش می کنیم 
نتیجه این بررسی ها را در موعد مقرر قانونی برای 

مجلس ارسال کنیم.

وی با اشــاره به اینکه در پاســخ به سؤالی در 
ایــن زمینه، با بیان اینکه مــا در این رابطه وظیفه 
خود را انجام می دهیم، اظهار داشــت: پیش بینی 
خاصی نمی توانم داشــته باشم که مصوبه استانی 

شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی به این دوره 
می رسد یا خیر اما در دستور بررسی است و این هفته 
پنج شنبه جلسات فوق العاده ای را برگزار خواهیم کرد.

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به پرسشی 

در مورد احتمال الکترونیکی برگزار شدن انتخابات 
مجلس، گفت: در مورد الکترونیکی شدن انتخابات 
چــون روندهای طولانی دارد ما باید در هر دوره از 
انتخابات کارهای تنگاتنگی را در حوزه کارشناسی 
با وزارت کشــور انجام دهیم و در هر بخشــی که 
وزارت کشور آمادگی برگزاری انتخابات را به صورت 
الکترونیکی داشته باشد، ما نیز آماده نظارت هستیم. 
کدخدایی در پاســخ به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا 
فعالیت های کاندیداهای انتخابات در فضای مجازی 
هم رصد می شود، خاطرنشان کرد: فعالیت افراد در 
فضای مجازی همانند فضای حقیقی در بررســی 

صلاحیت ها مدنظر قرار می گیرد.
وی در مــورد تعداد زیاد ثبت نــام کنندگان 
انتخابات مجلس هم گفت: ما معتقدیم این وضعیت 
روزی پایان بپذیرد و ثبت نام داوطلبان در چهارچوب 
معقول در نظام انتخاباتی باشد و اگر وضعیت گذشته 
باشــد ما باید وقت بیشــتری را در برای بررســی 
صلاحیت ها بگذاریم ولی ما تلاش می کنیم که حقی 

از کسی ضایع نشود.

کدخدایی خبر داد

جلسه فوق العاده شورای نگهبان برای بررسی مصوبه استانی شدن انتخابات مجلس پنج شنبه برگزار می شود
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عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: متاسفانه امروز با 
وجود آنکه کتب و مقالات بسیاری در غرب در نقد علوم سیاسی 
فعلی منتشر شده است اما این کتاب ها به نوعی با یک بایکوت 
مواجه شده اند. یعنی وقتی صاحبان اندیشه سیاسی در غرب 
خود معترف به رسیدن به بن بست شده اند، تمایل به شنیدن و 

بررسی این اعترافات وجود ندارد.
جلسه نقد و بررسی کتاب های »تراژدی علوم سیاسی« اثر دیوید 
ریچی)ترجمه حمید احمدی( و »احیاء علوم سیاسی« نوشته حسین 
بشــیریه برگزار شد. در این نشســت که با عنوان »علوم سیاسی؛ از 
تراژدی تا احیا« با حضور سعید جلیلی، ابراهیم برزگر، فرشاد شریعت 
و حجت الاسلام حمید پارسانیا و جمعی از دانشجویان و علاقه مندان 
در دفتر نماینده رهبر انقلاب در شورای عالی امنیت ملی برگزار گردید، 
جلیلی اظهار داشت: علم سیاستی که از غرب آمده، در خاستگاه خود 
که غرب است نیز دچار نقد جدی شده است. سؤالی که در خود غرب 

هم مطرح شــده، آن است که آنچه به عنوان دانش سیاسی در غرب 
تدریس می شود آیا توانسته است که جوامع را از وضع موجود به وضع 

مطلوب نزدیک کند؟ و آن علم مفید باشد؟
عضو شورای راهبردی سیاست خارجی کشور در توضیح انتقادات 
به علوم سیاســی در غرب با اشاره به نویسنده کتاب »تراژدی علوم 
سیاسی«، گفت: کسانی که خودشان منشاء برخی کتب و اندیشه ها 
در علوم سیاسی بودند، امروز کتاب ها و مقالاتی را از آنها شاهد هستیم 
که فراتر از انتقاد، حتی یک نوع سرخوردگی از دانش سیاسی روز را 
ابراز می کنند. دیوید ریچی در همین کتاب به این نکته معترف است 
که نتوانســتند نیازهای خود را با اســتفاده از علوم سیاسی رایج در 

آکادمی ها برطرف نمایند.
وی همچنین درخصوص نویسنده کتاب »احیاء علوم سیاسی«، 
بیان داشــت: در داخل کشور نیز از کسانی که در دو دهه اخیر نقش 
مهمی در ترجمه آثار مربوط به علم سیاست و دانش سیاسی داشتند، 

دکتر بشیریه بوده که بسیاری از آثار ایشان در این زمینه است. بیش از 
یک سال گذشته کتابی از وی منتشر شد که او هم، همین سرخوردگی 
را بیــان می کند و در این کتاب عنوان می کند که انتظاری که من در 
دوران دانشجویی و در دوران تدریس خود داشتم و در این عرصه وارد 
شــدم، نتیجه امروز من این اســت که این انتظار با این علوم و با این 

دانش برآورده نمی شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفت: کسانی که داعیه دار 
و مبلّغ دانش بودند، امروز به نظریه های انتقادی رسیده اند؛ این مسئله 
حائز اهمیت است اما مهم تر آنست که دانست آنها بر چه مبنایی به این 
نظریات انتقادی رسیده اند و با توجه به این رویکرد ما در ادامه می خواهیم 
چه چیزی را دنبال بکنیم؟ نماینده رهبر انقلاب در شورای عالی امنیت 
ملی با انتقاد از بایکوت کتاب های انتقادی در حوزه علوم سیاسی، گفت: با 
غلبه مدرنیته یک نوع استبداد و به تبع آن یک نوع تسلیم نسبت به علوم 
انسانی غربی شکل گرفت. حتی در کشور خودمان در دهه های گذشته 

برخی افراد در محیط های علمی رویکرد دیگری را از علوم انسانی جز 
آنچه غربی ها بیان می کنند، برنمی تابند. متاسفانه امروز نیز با وجود آنکه 
کتب و مقالات بسیاری در غرب در نقد علوم سیاسی فعلی منتشر شده 
است اما این کتاب ها به نوعی با یک بایکوت مواجه شده اند. یعنی وقتی 
صاحبان اندیشه سیاسی در غرب خود معترف به رسیدن به بن بست 
شده اند، تمایل به شنیدن و بررسی این اعترافات وجود ندارد. نویسنده 
کتاب »احیاء علوم سیاسی« در کتاب خود به احساس بطالت و به هدر 
رفتن بهترین سال های جوانی پس از فراغت تحصیل اشاره می کند. لذا 
به نظر من این مهم است که ان شاءالله چنین بحث هایی صورت بگیرد 

که نسل امروز دچار چنین احساس بطلانی نشود. 
جلیلی تصریح کرد: بطور کلی در دنیا، اندیشه ها و مکاتب سیاسی ای 
مانند مارکسیســم وجود داشته که گفتمان آنها برای دهه ها در دنیا 
مطرح بوده اســت اما امروز دیگر جایی در اندیشه سیاسی ندارند. نقد 
مکاتبی اینچنینی نیز از آن رو ضرورت دارد که در فضاهای آزاد اندیشی، 

بررسی و نقد این موارد ما را از بن بست هایی نظیر بن بستی که مدعیان 
مارکسیسم به آن رسیدند، رها می کند. یعنی اجازه نمی دهد نسل هایی 
بیایند و عمرشان تلف بشود. در واقع این موضوعات بحث های مهمی 
است که با بررســی آنها می توان دانست که اگر یک نظریه یا مکتب 
سیاســی به بن بست رســیده، بدانیم که ایراد کار او در چیست که 
نتوانسته است جلوتر برود. وی اظهار داشت: در نوشتارهایی که در نقد 
دانش اثباتی نیز آمده این ســؤال مطرح است که چرا دانش اثباتی به 
بن بست رسید؟ آیا صرفا به خاطر آنکه از پدیده ها توصیف عِلیّ می کرد 
و به غایات نمی پرداخت؟ تجویز هدف نمی کرد؟ بله. این ممکن است 
دلیل باشد اما باید دید که چرا در توصیف نیز ضعیف عمل می کرد؟ 
اینجاست که آن بحث پارادایمی اندیشه پیش می آید. اگر توصیف شما 
چه از هستی، چه از معرفت، چه از انسان و چه از فرجام یک توصیف 
ناقص یا غلط باشد، آنچه بر این توصیف مترتب خواهد شد نمی تواند 

یک فرجام و نتیجه درست داشته باشد.

در نشست »علوم سیاسی؛ از تراژدی تا احیا« مطرح شد

انتقاد جلیلی از بایکوت به بن بست رسیدن علوم سیاسی غربی

رئیس  مجلس گفت: اطلاع داریم عربستان و امارات 
ظرفیت فروش نفت بیشتر را ندارند، اگر این ظرفیت را 
داشتند فروش خود را افزایش می دادند، آمریکایی ها 
در این عملیات روانی نیز موفق نمی شوند و کمبود 

نفت رخ می دهد.
علی لاریجانی در چهاردهمین کنگره انجمن جغرافیایی 
ایران که روز گذشته در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد با  
اشاره به اقدامات آمریکا گفت : جنگی که در لیبی راه انداختند 
با هدف سرزمین و نفت است. به این دلیل صحنه سیاسی 
لیبی را به هم ریختند، این موضوع در ونزوئلا نیز وجود دارد 
نفت عربستان در دست آمریکا است ولی چند منطقه نفتی 
در اختیار آمریکا نیست که یکی از آنها ونزوئلا است برای به 
دست آوردن این کشور مشکلاتی را برای آنها ایجاد کرده و 
موجب ناآرامی در این کشور شده است. بسیاری از نزاع هایی 
که انگلیسی ها و آمریکایی ها با ایران داشتند به خاطر نفت 
بود. در همین خصوص مرحوم مصدق و آیت الله کاشــانی 

قدم هایی برداشتند.
وی اظهار کرد: آمریکا در تحریم ها فشارهایی به ایران 
می آورد و موضوعاتی را مانند حقوق بشر و مسائل موشکی 
و اتمی مطرح می کند اما علت اصلی چیز دیگری است در 
جنگ عراق نیــز قبل از عملیات در مورد نفت برنامه ریزی 
کردند البته به خاطر ایستادگی مردم عراق آیت الله سیستانی 

موفق نشدند و چیز اندکی گیر آنها آمد.
لاریجانی بیان کــرد: در حال حاضر عملیات روانی راه 
انداختند زیرا می دانند که وقتی نفت ایران به فروش نرسد 
مشکلاتی برای آنها به وجود می آید و به همین دلیل عملیات 
روانی ایجاد می کنند. عربستان و امارات ظرفیت فروش بیشتر 
نفت را ندارند و اگر داشتند انجام می دادند، ترامپ با تماس 
با ســلمان عملیات روانی انجام می دهد این عملیات روانی 
چنــد روز جواب می دهد اما بعد از آن کمبود نفت شــروع 
می شــود و در روزها و هفته های آینده برای آنها مشکلات 

ایجاد خواهد شد.

در چهاردهمین کنگره انجمن جغرافیایی ایران

لاریجانی: اطلاع داریم عربستان و امارات
 ظرفیت فروش نفت بیشتر را ندارند

امیر سرتیپ دوم جانباز رضا جهان تیغ فرمانده 
اسبق لشکر 81 زرهی کرمانشاه، پس از چند سال 
تحمل جراحات شیمیایی دوران دفاع مقدس به جمع 

همرزمان شهیدش  پیوست.
وی در سال 1358 به استخدام دانشگاه افسری امام علی 
)ع( در آمد، همزمان با آغاز جنگ تحمیلی به جبهه های حق 
علیه باطل شتافت و از همان ابتدا مسئولیت های فرماندهی را 
در یگان های نیروی زمینی بر عهده گرفت و تمامی رده های 

فرماندهی را طی کرد.
امیر سرتیپ دوم جهان تیغ در سال 66 در کرخه کور 

بر اثر تک شیمیایی دشمن به جانبازی نائل شد.
مسئولیت های امیر ســرتیپ دوم جهان تیغ در طول 
خدمت، رئیس بازرســی لشکر 88 زرهی زاهدان، فرمانده 
مرکز آموزش 08 خاش، فرمانده تیپ 37 زرهی شــیراز، 
فرمانده لشکر 81 زرهی کرمانشاه و رئیس مرکز تحقیقات 

راهبردی دفاعی ستادکل نیرو های مسلح بود.
وی در دوران دفاع مقدس در عملیات های منطقه غرب، 
عملیات های طریق القدس، فتح المبین، بیت المقدس و... 
حضور داشــت و با 42 درصد جانبازی دعوت حق را لبیک 

گفت.

فرمانده اسبق لشکر زرهی كرمانشاه
 به یاران شهیدش پیوست


